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Fenyegeti a Gazprom a déli és török áramlat ellenzőit 

Mv: A Gazprom orosz gázipari cég óvja az Európai Uniót attól, hogy akadályozza az Ukrajnának, mint 
az  európai  országokba  irányuló  gázszállítások  tranzitországának  kiiktatását  célzó  orosz  tervek 
megvalósítását,  azaz  a  Török  Áramlat  megépítését.  Alexey  Miller,  a  Gazprom  vezetője  egy  berlini 
konferencián a gázszállítások leállításával fenyegette meg az Ukrajnát elkerülő Déli és a Török Áramlat 
gázvezeték ellenzőit. Barna folytatja a témát. 

Mv: Köszönöm szépen.  Járosi Márton,  az Energiapolitika 2000 Társulat elnöke. Jó reggelt  kívánok, 
vagy jó napot kívánok most már. Ez az óva intés ez óva intés, vagy fenyegetés Oroszország részéről? 

Járosi Márton, elnök, Energiapolitika 2000 Társulat: Igyekeztem utána nézni ennek a beszédnek. Ez 
egyáltalán nem volt fenyegető. Ez a hír, ami itt megjelent, az egyik hír ez így hozta ezt elő. Egyszerűen 
arról van szó, hogy ugye Ukrajnába a véres összeütközés úgy tűnik, hogy talán befejeződik és most úgy is 
mondhatnám,  hogy  a  melegháború  után  egy  új  szakasz  kezdődött.  Gazdaságpolitikai  eszközökkel 
folytatódik ugyanaz a konfliktus, ami eddig a háború szolgált. Érdemes figyelembe venni néhány tényt 
ebben az egész helyzetben. Először is azt, hogy erre az orosz gázra Európának szüksége van. 

Mv: Hát hogyne, az Európai Unió gázszükségletének egyharmada Oroszországból származik. 

Járosi Márton: Igen, igen. 

Mv: Jelenleg. 

Járosi Márton: Igen, igen, ez már közhely. A Magyarország még nagyobb mértékben függ az orosz 
gáztól. Tehát minket ez a dolog, és nemcsak minket, hanem a közép-európai és a dél-európai államokat  
még inkább érinti.  Tehát ez egy ténykérdés. Na mostan ahhoz, hogy a gázt mi igénybe tudjuk venni, 
ehhez a gáznak ide kell  érkezni.  Ugye eddig ez ebbe a térségbe Ukrajnán keresztül érkezett.  Nagyon 
érdekes  ennek  a  berlini  kongresszuson  elhangzott  beszélgetésnek  egy  része,  ahol  a  Gazpromnak  a 
vezetője a Gazprom és az EU közötti  kapcsolatok leggyengébb láncszemének nevezte ezt az ukrajnai 
dolgot, ami nagy ütközési potenciállal bír. Közölte, hogy Európába irányuló tranzitútvonal megadása a 
Szovjetunió  ajándéka  volt  Ukrajnának,  ám  amikor  az  ajándékot  manipuláció  eszközeként  használják,  
akkor ez nem tarthat sokáig. Tehát arról van szó, hogy ezt az ukrán vezetéket, amin komoly korlátozás 
lényegében nem volt, csak mindenféle fenyegetések, ezt egy kölcsönös zsarolási potenciállal bír. 

Mv:  De  annak  milyen  következménye  lehet,  megbocsásson,  hogy  nem  tervezi  Oroszország 
meghosszabbítani az Ukrajnával eddig kötött tranzitszerződést 2019 után? Márpedig más utat kell találni  
a gáznak, és hogyha az oroszok meg is építik az Európai Unió, Török Áramlatra gondolok, határáig ezt a 
vezetéket, onnan hogyan tovább? Hát egy centiméter csővezeték nem épült még. 

Járosi Márton: Hát elég baj ez, ugye, mert itt arról van szó, hogy a déli vezetéknek most már ez a 
harmadik generációja. Mert ugye volt a szép nevű Nabucco, aztán volt a Déli Áramlat, neki... 

Mv: Hát ezek már múlt időben beszélünk róla. 
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Járosi Márton:  Hát  elég  baj  az.  És  miért  beszélünk  múlt  időben?  Azért,  mert  az  Európai  Unió 
euroatlanti  sugalmazással  vagy  háttérrel  megfúrta  ezeket  a  vezetékeket.  Tehát  most  ugye  a  magyar 
diplomácia óriási erőfeszítéseket tett mindig, meg most is, hogy ez a vezeték megépüljön. De azok az 
országok, amelyikeken keresztül haladna ez a vezeték, önmagukban ezt nem tudják megvalósítani. Itt 
uniós közreműködés kell. Sajnos, sajnos az Unió nem jeleskedik abban a dologban, hogy ő ebbe besegít. 

Mv: De ennek mi lesz a vége? Oroszországnak el kell adnia a gázt. Jelenleg csak ide tudja eladni, mert  
új vevői most még nincsenek. Európának szüksége van a gázra. 

Járosi Márton: Én ezt nagyon jól tudom, tehát én, hadd folytassam ezt azzal ezt a gondolatmenetet,  
hogy igenis ki kell kényszeríteni az Unióból, hogy valljon színt, hogy akar-e segíteni a szövetségesének. 
Mostanában sokat emlegetjük ezt a szövetségesi segítségnyújtást.  Akar-e nekünk abba segíteni, hogy 
biztonságos legyen az ellátási idejük. Sajnos a jelek nem jók, mert hiszen az Unió biztosa nemrégen ugye  
azt mondta, hogy ez egy üzleti kérdés, és majd hogyha már üzletileg ez jó, akkor esetleg ők beszállnak.  
Még arra is fölhívom a figyelmet, hogy az oroszok ezen a konferencián is tettek utalást arra, és legutóbb  
ugye a budapesti nagykövet is, hogy ők nem zárják ki azt, hogy esetleg anyagilag is beszállnak ebbe a  
vezetékbe, de nem vállalnak vezető szerepet. Sőt, ez a mostani kijelentés olyan megengedő volt, hogy azt 
ajánlotta  az  Uniónak,  hogy  hozzák  rendbe és  újítsák  fel  azt  a  gazdasági  együttműködést,  mégpedig 
hosszútávú szerződés alapján, amely a gázkérdésben eddig is megvolt, és amit például az északi vezeték  
ügyében Németország, meg Oroszország megkötött. 

Mv: Elnök úr, nagyon szépen köszönöm. 

Járosi Márton: Én is köszönöm a lehetőséget. 

Mv: Barna, köszönjük szépen. 
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